
شهروند| سخنگوی قوه قضائیه در نشستی با عنوان 
نگاهی نو به مدیریت کشــور که در جمع دانشجویان 
دانشگاه شهید رجایی برگزار شد، به سخنان مهمی در 
مورد برخورد با پدیده فساد اشاره کرد و گفت که اگر با 
این پدیده برخورد نشــود، باعث سقوط نظام می شود. 
حجت الاسلام محسنی  اژه ای در ادامه به ماجرای طرح 
اعاده اموال نامشــروع که در این روزها حرف و حدیث 
در مورد آن زیاد اســت، اشاره کرد و زمینه طرح مذکور 
را بازخواست اولیه دانســت. برگزاری محاکم دادگاه به 
صورت علنی، ماجرای خودکشی های اخیر در زندان ها، 
رفع حصر، ممنوع التصویری خاتمی و برخورد قضائی 
با احمدی نژاد ازجمله موضوعاتی بود که ســخنگوی 

دستگاه قضا به تشریح آنها پرداخت. 
اگر مسئول در زمان کوتاه دارای ثروت سنگین 

شد باید بازخواست شود 
اژه ای در پاســخ به ســوالی درباره طرح اعاده اموال 
نامشروع گفت: باید دید آیا از طریق سالم می شود ثروت 
هنگفت پیدا کرد؟ مگر اشخاص خاص. به دست آوردن 
ثروت هنگفت جز در موارد خاص ممکن نیســت. اگر 
یک مسئول صاحب یک ثروت هنگفت شد، نباید او را 
بازخواست کنیم؟ به نظر من باید این کار را انجام دهیم. 
شخصی که سالیان زیاد مسئول بوده، اگر صاحب ثروت 
شود باعث بدبینی عمومی می شود و از طرفی احتمال 
می رود از طریق غیرقانونی باشد. اگر مسئول در زمان 
کوتاه دارای ثروت سنگین شــد باید بازخواست شود. 
اگر ثابت کرد مشــروع بوده، حلال است اگر ثابت شد 

نامشروع است باز پس گرفته شود.
 شورای نگهبان

 به اصل ۱۴۲ قانون اساسی ایراد گرفت
معاون اول قوه  قضائیه به اصل از کجا آورده ای اشاره 
کرد و گفت: ما گاهی اوقات مایل هســتیم به اشخاص 
بگوییم از کجا آورده ای، اما قانونی در این ارتباط وجود 
ندارد. قانون از کجــا آورده ای اکنون کامل نیســت و 
نیاز به اصلاح و به روز شــدن دارد. در اصل ۱۴۲ قانون 
اساسی آمده که دارایی رهبر، رئیس جمهوری، معاونان 
رئیس جمهوری، وزیران و همســر و فرزندان آنان قبل 
و بعد از خدمت، توســط رئیس قوه قضائیه رسیدگی 
می شود که برخلاف حق، افزایش نیافته باشد. در این جا 
به قوه قضائیه اجازه کار کنترلی نداده است بلکه به رئیس 
قوه قضائیه که بسیار مســئولیت دارد، اجازه این کار را 
داده است که براساس اظهار شــخص بگوید اما اجازه 
تحقیقات دادسرایی را به او نداده اســت. وی ادامه داد: 
قانونی در مجلس در راستای اصل ۱۴۲ قانون اساسی 
تصویب شــد و مقاماتی به آن اضافه شدند، اما شورای 
نگهبان به آن ایراد گرفت. پس از اصرار مجلس به نظر 
خود، موضوع به مجمع تشــخیص مصلحت فرستاده 
و گفته شــد آنچه نوشته شــده کامل و مفید نیست و 
علی رغم این که شورای نگهبان گفته خلاف قانون است، 
اما مصوبه مجلس شورای اسلامی کامل نیست و ما هم 
در مجمع تشــخیص مصلحت نظام نمی توانیم به آن 
اضافه کنیم. از این رو از رهبر اجازه گرفتند و صلاحیت 

افزایش یافت.
باید محاکم ما علنی برگزار و پخش شود 

سخنگوی قوه  قضائیه در پاســخ به این سوال که 
چرا بعد ۴۰ ســال فقط می گوییــد دولت و مجلس 
همکاری نمی کنند و قانون اصلاح می خواهد؟ گفت 
ما رســیدگی می کنیم و افــرادی را اصطلاحا دراز 
می کنیم به زندان می فرستیم. درحال حاضر ببینید 
چه کسانی در زندان هستند. آفتابه دزد نیستند بلکه 
با معاون رئیس جمهوری یا برادر رئیس جمهوری هم 

برخورد می شود. این مقام قضائی ادامه داد: بگویید ما 
باید طبق قانون عمل کنیم یا خیر؟ بازرسی کل کشور 
وظیفه اش نیست همه جا برود. حراست چه می کند؟ 
مگر وزارت نفت یا بانک مرکزی حراست ندارد؟ آنها چه 
می کنند؟ همه وظایف که برعهده قوه قضائیه نیست. 
وظیفه وزیر دادگستری هماهنگ کننده بین دو قوه 
اســت. باید دید در این وظیفه خود موفق بوده است 
یا خیر. من معتقدم اگر با فســاد برخورد نشود، باعث 
سقوط نظام می شود. فساد مالی اثر وضعی دارد. باید 
محاکم ما علنی برگزار و پخش شود. محسنی  اژه ای با 
بیان این که در قانون اساسی اجازه داده شده که اگر قوه 
قضائیه بخواهد برخی مسائل را به رئیس دادگستری 
تفویض کند، یادآور شــد: در زمان آیت الله یزدی این 
حالت بود که رئیس قوه قضائیه به رئیس دادگستری 

تفویض اختیاراتــی داد، اما بعدا 
این کار را نکردنــد. ما دنبال این 
هستیم که دادگاه ها علنی برگزار 
و پخش شود و این به نفع مردم و 
همه است. مردم می فهمند و روند 
رســیدگی را می بینند و قضات 
هم بهترین رسیدگی را می کنند 
چون نظارت بر آنهاست. وی ادامه 
داد: دادگاه علنی بازدارندگی دارد، 
اما دو اشــکال دارد. ممکن است 
مسائلی که در کیفرخواست اعلام 
می شود، اثبات نشود و آبروی فرد 
برود. می گوییم این باعث می شود 
کیفرخواست محکمی صادر شود. 
اگر مردم ببینند فرد خوب دفاع 
کرده اســت و تبرئه شود، ننگی 
نیست؛ مثلا می گویند خانواده او 
چه گناهی کرده که پخش شود. 
کســی که اقدامی کرده اســت، 

طبیعی است بستگان و خانواده او هم گرفتار می شوند 
و لطمه اش به خانواده او هم وارد می شود.

معاون اول قوه  قضائیه با بیــان این که پخش علنی 
جلســات دادگاه گاه منع قانونی دارد و گاهی شخص 

خودش راضی به پخش نیســت ولی پخش می شود، 
اظهار کــرد: طبق نص قانون اساســی در برخی موارد 
دادگاه به صورت غیرعلنی برگزار می  شود. اکنون مجلس 
شورای اسلامی قانونی در این باره تصویب کرده و شورای 
نگهبان ایراد گرفته است و اکنون به مجمع تشخیص 
مصلحت فرستاده شــده که در مجمع از علنی بودن 
دادگاه ها دفاع کردم. وی افزود: یکی از مطالبات باید این 
باشد که کارها را به جوانان بسپاریم و ما تجربیات خود را 
منتقل کنیم. من از لحاظ جسمی تحلیل رفته ام و ذهن 
و فکرم نیز همان طور اســت. خلاقیت یک جوان را نیز 
ندارم. از خدای من است که جوان ها به میدان بیایند و 

من از این موضوع استقبال می کنم.
هر خودکشی به خاطر سختی در زندان نیست

محسنی  اژه ای در پاسخ به دانشجویی که گفته بود 
برخی در زندان آن قدر تحت فشار 
هستند که خودکشی می کنند، 
گفت: هــر خودکشــی به خاطر 
ســختی در زندان نیست. گاهی 
به خاطر افشا نشدن اطلاعات است. 
در دهه اول انقلاب همه ســیانور 
داشتند و اگر طرف را می گرفتند 
همان جا می خورد و خودکشــی 
می کرد. گاهی افراد مشــخصات 
دروغ می گفتنــد و تــا زمانی که 
احســاس نمی کردند لــو رفته 
باشند، خودکشی نمی کردند. افراد 
تشکیلاتی که احساس می کنند 
اطلاعات لو می رود، خودکشــی 
می کنند. در پرونده محیط  زیست 
هیچ ســختی در زندانی نبود. از 
او هیچ دست نویســی در رابطه با 
خودکشی کشف نشده و انگیزه او 

از این کار مشخص نیست.
مصوبه شورای عالی امنیت ملی پابرجاست

ســخنگوی قوه  قضائیه در مورد این که نمایندگان 
مجلس از رفع حصر می گویند، مطالبات دانشجویان 
برای رفع حصر اســت اما چرا ســران فتنــه هنوز به 

سزای کار خود نرســیده اند؟ اظهار کرد: اتفاقی که در  
ســال ۸۸ افتاد، حقیقتا گران بود و هزینه ای به کشور 
بار کرد. جمعیت زیادی در انتخابات شــرکت کردند 
اما افرادی با زیر پا گذاشتن قانون هزینه ایجاد کردند 
و دست به آتش و تخریب زدند. برخی کشته شدند و 
دشمن سوءاستفاده کرد و امیدوار شد. انتخاباتی که 
می توانست اعتبار باشد در کام مردم تلخ شد. دستگاه 
قضائی با متخلفان برخورد کرد. البته نســبت به قشر 
دانشجو تخفیفاتی قایل شد و محکومیت ها تعلیق یا 
تخفیف خورد یا عفو شدند. وی ادامه داد: شورای عالی 
امنیت ملی یک وظایفی دارد و آن جا که امنیت ملی 
است، به میدان می آید. شورای عالی امنیت ملی گفت 
که محاکمه آنها به مصلحت نیست و باید محصور شوند. 
این که کی مصلحت به پایان می رســد، شورای عالی 
امنیت ملی باید بگوید و تا زمانی که مصوبه پابرجاست، 
قوه قضائیه نمی تواند کاری کند. شورای امنیت هنوز 
تصمیم خود را تغییر نداده اســت و اگر تغییر داد قوه 

قضائیه وارد میدان می شود.
پرونده احمدی نژاد 

محســنی  اژه ای در پاســخ بــه این که چــرا وقتی 
احمدی نژاد نظام را زیر سوال می برد محدودیت برای 
خاتمی پیش می آید؟ گفت: راجع به محدودیت های 
خاتمی صحبت کرده ام و دیگــر تکرار نمی کنم، اما در 
مورد احمدی نژاد باید گفت که در آینده قوه  قضائیه در 

زمان مقتضی به آن رسیدگی می کند.
وضعیت ممنوع التصویری خاتمی 

او در پاسخ به پرسش دانشجویی مبنی بر این که وضع 
ممنوع التصویری خاتمی چگونه اســت؟ وزارت علوم 
می گوید چیزی راجــع به ممنوع التصویری خاتمی به 
ما ابلاغ نشده است؟ گفت: رئیس جمهوری اول گفت 
راجع به حصر مصوبه ای نیســت اما بعد قبول کرد که 
وجود دارد. در شــورای امنیت کمیته ای تشکیل شده 
است که در دبیرخانه است و در آن جا تصمیمی گرفته 
شد. دادســتان نیز چنین تصمیمی گرفت. از مقررات 
اختصاصی داخل دانشگاه خبر ندارم، اما این محدودیت 
مبنای  مصوبه کمیته شــورای امنیت ملی و دســتور 

دادستان است.

سخنگوی دستگاه قضا در جمع دانشجویان دانشگاه شهید رجایی: روی خط خبر

تصمیم شورای عالی امنیت ملی درباره حصر تغییر نکرده است
 مبنای محدودیت برای خاتمی مصوبه کمیته شورای امنیت ملی و دستور دادستان است

  هر خودکشی به خاطر سختی در زندان نیست

رئیس قوه قضائیه: 

قوه قضائیه از هجمه های زیاده طلبان 
نمی هراسد

میزان|  رئیس قوه قضائیه در جلسه مسئولان 
عالی قضائی با تقدیر از شــجاعت و ایستادگی 
احدی از قضــات که اخیرا مــورد حمله برخی 
اشرار قرار گرفته و بشــدت مجروح شده است، 
خطاب به کســانی که در داخل و خارج از کشور 
علیه دستگاه قضائی و کارکنان آن جریان سازی 
می کننــد، گفت: قوه قضائیــه و کارکنان آن به 
هیچ عنوان از هجمه های زیاده طلبان نخواهند 
هراسید و مسیر قانونی خود را با قاطعیت ادامه 
خواهند داد. آیت الله آملی لاریجانی وجود برخی 
تفاوت ها در حیــات دنیوی میان زن و مرد نظیر 
حق حضانــت، ارث و... را تابع برخــی الزامات و 
اختلافات حقوقی دانســت و گفت: این موارد، 
اســاس حیات ما را نساخته اســت بلکه ریشه 
حقیقی وجود مــا در همان معیارهــای مورد 
تأکید قرآن اســت. وقتی نگاه قرآن به زن و مرد 
این گونه است چرا باید وقت خود را برای تأکید بر 
تفاوت های جنسیتی تلف کنیم؟ آملی لاریجانی 
با بیان این که در زمینه عفاف و حجاب جریانی 
برخلاف انصاف و عقلانیت به راه افتاده اســت، 
گفت: امروز زنان جامعه ما پا به پای مردان و در 
برخی موارد مصمم تر و شــجاع تر از بسیاری از 
مردان گام برمی دارند. مدتی قبل مصاحبه یک 
بانوی ســالخورده از اهالی کرمان که سه تن از 
نزدیک ترین افراد خود را در جبهه جنگ تقدیم 
اسلام کرده بود، پخش می شد. وی همسر، پدر 
و فرزند خود را در راه اسلام و انقلاب تقدیم کرده 
بود. انسان وقتی به کلمات و نوع بینش این بانو 
نگاه می کرد، می دیدکه قــدرت روحی او از هر 
مردی بیشــتر اســت و با این که از سن و سال او 
این طور برمی آمد که چندان تحصیلات بالایی 
ندارد اما با توجه به ســخنانش به لحاظ بصیرت 
و شجاعت و استحکام در دفاع از اسلام، مدرس 
هر درس خوانده ای بود. این زنان همان کســانی 
هستند که حضرت امام )قدس الله نفسه الزکیه( 
می فرمود دفاع بر آنها همانند مردان واجب است.

رئیس مجلس: 

گلایه وزیر بهداشت به دیگر وزرا وارد 
است

خانه ملت|  علی لاریجانــی، رئیس مجلس 
شورای اســلامی در اجلاس سراســری مدیران 
ســازمان بیمه ســلامت ایران گفت: اگر بعد از 
پنج ســال از اجرای طرح تحول سلامت ایرادی 
در این طرح وجود دارد اشــکالی ندارد که در آن 
بازنگری کنیم تا ایرادات مرتفع شــود. من هم به 
سهم خود آماده هســتم تا وفاق بین بخش های 
مختلف حکومت و صاحب نظران ایجاد شود. ما 
باید این طرح ها را چکش کاری کنیم و همه پای 
آن بایســتند. این گلایه آقای  هاشمی به برخی 
وزرای دیگر هم بحق اســت که باید برای بودجه 
وقت بگذارند و این مسأله با اعصاب خردی همراه 
اســت و یک چالش بلاوجه اســت. اگر بودجه را 
ابتدای کار واقع بینانه در نظر بگیریم هر بخش باید 
تکلیف خود را بداند و تغییرات در حد سه، چهار 
 درصد باشد نه این که یک بودجه متورم پیش بینی 
کنیم و در زمان تخصیص ها ۴۰، ۵۰ درصد تغییر 
داشته باشد. ما امسال تلاش کردیم لایحه بودجه 
را تراش دهیم خصوصا در بخش اوراق مشارکت. 
ما معتقدیم اوراق باید در بخش هایی اســتفاده 
شــود که بازدهی اقتصادی روشنی دارد حتی در 
برخی پروژه های عمرانی که نقد نمی شــود و کار 
اقتصادی اش توجیه ندارد استفاده از اوراق سربار 

می شود و برای دولت بدهی ایجاد می کند. 

جزییات دیدار جمعی از نمایندگان 
مجلس با رئیس دولت اصلاحات

ایلنــا|  یکشنبه شــب گذشــته جمعی از 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی به مناسبت 
دومین سالگرد حماســه هفتم اسفند با رئیس 
دولت اصلاحات دیدار و گفت وگو کردند. در این 
دیدار که برخی از اعضای فراکسیون مستقلین 
نیز حضور داشتند، شاه بیت مسائل مطرح شده 
از سوی نمایندگان مجلس انتقاد از بی توجهی 
دولت به عقبــه گفتمانــی اش و فاصله گرفتن 
از حامیــان اصلی اش بــود. در همیــن ارتباط 
هم رئیس فراکســیون امید که به عنوان اولین 
سخنران سخن گفت نســبت به فاصله گرفتن 
دولت از حامیان اصلی خود هشــدار داد و گفت: 
رابطه فراکسیون امید با دولت علیرغم همراهی 
نماینــدگان با دولــت، رابطه ای قوی نیســت. 
احساس عمومی اعضای فراکســیون امید این 
است که دولت با حامیان اصلی خود رابطه قوی 
ندارد. ما یک کارگروه سه نفره تشکیل دادیم که 
چگونگی کار با دولت را بررسی کنند. محمدرضا 
عارف با بیان این که فراکسیون امید تلاش کرده 
در موارد کلیدی و حســاس تصمیم گیری کند، 
گفت: در فراکسیون با وفاق خوبی روبه رو هستیم 
و اعضا به تصمیمات فراکسیون وفادار هستند. 
او همچنین به گلایه های نمایندگان مجلس از 
برخی وزرا اشاره و اظهار کرد: فراکسیون امید در 
دو سال گذشته با انسجام خوب و همدلی پیش 
رفته است و تاکنون با مشــکلی مواجه نیست. 
انتظاری که دوستان فراکســیون دارند کمک 
بیشــتر نخبگان و صاحب نظران اصلاح طلبان 
اســت که در طرح ها به ویژه در مورد معیشت و 
رونق اقتصادی و آسیب های اجتماعی بیشتر به 

نمایندگان کمک کنند.

رئیس دفتر رئیس جمهوری: 

رئیس جمهوری هجمه ها را به جان 
می خرد

ایرنا|  رئیس دفتر رئیس جمهــوری با انتقاد از 
برخی برداشت های نادرست و هدفمند از اظهارات 
دکتر روحانی در مجمع سالانه بانک مرکزی ضمن 
دعوت از سیاســیون و اصحاب رســانه به مطالعه 
دقیق مجموعه ســخنان رئیس جمهوری، گفت: 
دولت و شــخص آقــای رئیس جمهــوری هم در 
عمل و هم در ســخن همواره از نقدهای دلسوزانه 
اســتقبال کرده و می کنند. محمود واعظی با بیان 
این که رئیس جمهوری در جملات قبل از فراز مورد 
بحث آشکارا به تلاش دشــمنان نظام برای صدمه 
به امید و اعتماد مردم اشــاره کرده اند، گفت: بسیار 
روشن است که در جملات بعدی هم منظور ایشان 
دولت به معنای اعم و حاکمیتی آن و منظورشــان 
از مخالفان، دشــمنان و بدخواهان نظام اســت. او 
ادامه داد: کنترل و حفظ تــورم تک رقمی طبعا نه 
فقط موفقیت دولت به معنای دســتگاه اجرایی که 
دســتاورد بزرگ نظام، آن هم بعد از ۲6 سال تورم 
دو رقمی اســت. آقای رئیس جمهوری هم با اشاره 
به همین موضوع تأکید داشتند که دشمنان نظام و 
مردم با نادیده گرفتن این گونه دستاوردهای بزرگ 
که علیرغم بدخواهی های خارجی و داخلی به دست 
آمده، می خواهند مردم را ناامید کرده و اعتماد آنها 
به کارآمدی نظام و دولت را کاهش دهند. سرپرست 
نهاد ریاست جمهوری با تفکیک دو موضوع مخالفت 
و نقادی، بیان داشت: انتقاد به سیاست ها و تصمیمات 
دولت با مخالفت با موجودیت دولت به عنوان یکی 
از مهمتریــن ارکان نظام متفاوت اســت. انتقاد به 
روش ها و تصمیمات به اصلاح و بهبود وضع موجود 
منجر می شود اما مخالفت با هدف زمینگیر کردن 
دولت و رها شــدن امور مردم و ناامید کردن مردم از 
آینده کشور و نظام انجام می شود که بی تردید مورد 
پســند هیچ کدام از جریان ها و گروه ها و طیف های 
سیاسی درون نظام نیســت. واعظی با اظهار تأسف 
از این که »عده ای به قیمت ناامید ســاختن مردم، 
نادیده انگاری دستاوردها و القای ناکارآمدی نظام به 
مخالفت سیاسی و فضاسازی های کاذب رسانه ای 
روی آورده اند«، افزود: هم آقای رئیس جمهوری و هم 
سایر اعضای دولت بارها در طول این سال ها تأکید 
کرده اند که دولت های یازدهم و دوازدهم، دولت همه 
جریان ها و گروه های سیاسی و همه طیف ها بوده و 
هست. او در پایان به هجمه های اخیر صورت گرفته به 
رئیس جمهوری در موضوع لزوم طرح نقد در جامعه 
اسلامی اشــاره و خاطرنشان کرد: رئیس جمهوری 
که برای حمایت از نقادی و پذیرفته شدن گفتمان 
نقادانه در ســاختار حاکمیت حاضر است این همه 
هزینه بدهــد و هجمه ها را به جان بخــرد، قاعدتا 
حســاب منتقدان را با مخالفان و دشمنان نظام و 

دولت یکی نمی داند. 

ابتکار از تلاش دولت برای رفع حصر خبر داد 

همه چیز دست رئیس جمهوری نیست
ایرنا|  ابتکار درباره مســأله رفع حصر گفت: در 
این خصوص تلاش های زیادی از سوی دولت انجام 
شده و کســی اعتقاد ندارد شرایط قابل قبول است 
اما باید پذیرفت در این خصوص همه چیز در دست 
رئیس جمهوری نیست. معاون رئیس جمهوری در 
امور بانوان و خانواده گفت: دولت درخصوص حضور 
زنان در ورزشگاه ها تمام تلاش خود را انجام می دهد. 
گفتمان ملی - سیاسی تأکید رئیس دولت اصلاحات 
بوده است تا خدای ناکرده شاهد ایجاد فضای امنیتی 
در کشــور نباشــیم چرا که در چنین فضایی هیچ 
اتفاق مثبتی نخواهد افتاد. ابتــکار ادامه داد: این که 
بگوییم هیچ تحولی اتفاق نیفتاده بی انصافی است 
و همه ما باید با مرور تاریخ معاصر کشور از تحولات 
به وجود آمده آگاهی پیدا کنیم. او درخصوص وعده 
رئیس جمهوری مبنی بر انتخاب وزیر زن که سوال 
یکی از دانشجویان بود نیز با اشاره به رویکرد جدی 
دولت برای تقویت جایــگاه زنان در نظام مدیریتی 
کشــور، گفت: برای دوران بعد نیز زنــان توانمند 
زیادی برای وزیر شــدن در آینده داریم و تحولات 
امروز کشــور در این زمینه چشــمگیر است اما با 
برنامه ریزی های صورت گرفته می توان به این هدف 

دست یافت. 

سوال از رئیس جمهوری از دستور کار 
مجلس خارج شد

ایسنا|  سخنگوی هیأت رئیسه مجلس شورای 
اسلامی گفت که سوال نمایندگان از رئیس جمهوری 
درباره موسسات مالی و اعتباری از دستور کار مجلس 
خارج شده اســت. بهروز نعمتی با اشاره به جلسه 
یکشنبه شب گذشــته هیأت رئیسه مجلس گفت: 
آقای وقفچی با تعدادی از نمایندگان ســوالی را از 
رئیس جمهوری درباره موسســات مالی و اعتباری 
مطرح کرده بودند که پس از بررســی این سوال در 
کمیسیون مربوطه و قانع نشدن نمایندگان از پاسخ 
نمایندگان رئیس جمهوری، این سوال آماده طرح 
در مجلس بود که تعــداد امضاکنندگان آن کاهش 
یافت و از نصاب افتاد. به گفته وی، بر این اســاس با 
کاهش تعداد امضاکنندگان سوال از رئیس جمهوری 
درباره موسسات مالی و اعتباری به کمتر از ۷۳ نفر 
این سوال از دستور کار خارج شد. نعمتی همچنین 
گفت: سوال دیگر از سوی آقای ذوالنور و ۱۰۳ نفر از 
نمایندگان مطرح است که محورهای مختلفی دارد 
و یکی از آنها هم بحث موسســات مالی و اعتباری 
است. این سوال به کمیسیون اقتصادی ارجاع شده 
و درحال بررسی در این کمیسیون است تا ببینیم 
نتیجه بررسی چه خواهد شــد و آیا تعداد امضای 

سوال کنندگان نصاب لازم را خواهد داشت یا خیر .
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میز سیاست

قصدم دفاع از جایگاه وزارت اطلاعات بود
ایلنا نوشت: وزیر اطلاعات دولت اصلاحات درباره 
اظهارات اخیــر خود در مورد پرونــده زهرا کاظمی 
توضیحاتــی را ارایه کرد و گفت: همیشــه از وزارت 
اطلاعات دفاع می کنم. یونسی که این روزها مشاور 
روحانی در امور اقــوام و اقلیت های دینی و مذهبی 
است، در ارتباط با فوت پرونده زهرا کاظمی در مراحل 
بازجویی مســائلی را مطرح کرده که این اظهارات 
ســوالات زیادی را در افکار عمومی بــه وجود آورده 
است. وی در پاسخ به این سوال که چرا در زمانی که 
مسئولیت داشتید این مطالب را عنوان نکردید، گفت: 
قصد من از مطرح کردن مجدد پرونده خانم کاظمی 
در این برهه این بود که از وزارت اطلاعات و جایگاه و 
ماموریتش دفاع کنم. یونسی در مورد این که نمی شود 
همه اطلاعات کشــور را در وزارت اطلاعات متمرکز 
کرد، اظهار کرد: باید گفت مرزبندی دقیقی در کشور 
ما میان دســتگاه های امنیتی وجــود دارد، وزارت  
اطلاعات حق ورود به حیطه نیروهای مسلح را ندارد 
و وظیفه اش فعالیت امنیتی در خارج از محیط نظامی 
است. یونسی در مورد این که نگفتم کسی با مسئولیت 
قضائی مباشر قتل زهرا کاظمی است، گفت: بنده در 
ارتباط با این پرونده هم هیچ کدام از مقام های قضائی 
وقت را متهم به مباشــرت در قتــل نکردم و نگفتم 
که کسی با مســئولیت قضائی، مباشرتا قاتل است. 
یونسی با بیان این که در پرونده زهرا کاظمی پیشنهاد 
حکمیت را به رهبــری دادیم، بیان کرد: ما برای رفع 
ابهام، پیشنهاد حکمیت به رهبری دادیم، ایشان هم 
با این پیشنهاد موافقت کردند و نهایتا گزارشی مبنی 
بر مبرابودن وزارت اطلاعات از تهمتی که مرتضوی بر 
آن اصرار داشــت، ارایه و وزارت تبرئه شد. وی با بیان 
این که جای رســانه ملی در ترویج گفت وگوی ملی 
بسیار خالی است، گفت: بعد از انتخابات، منتخبان، 
حامیانشان را فراموش می کنند و صداوسیما به نگاه 

غیرملی بازمی گردد. یونسی با بیان این که مدیریت 
اقلیت ها و فرقه ها، باید براســاس جذب حداکثری 
صورت بگیرد، افزود: باید از حقوق شهروندی اقلیت ها 
حفاظت شود و البته اجازه هم داده نشود که بیگانگان 
و گروه های معاند و افراطی داخلی و خارجی در میان 
آنها نفوذ کرده و از آنــان به عنوان ابزاری برای اهداف 
خود استفاده کنند و همچنین نباید بهانه به دست 
مخالفان و دشمنان پیشرفت و توسعه و امنیت ایران، 
که به ظاهر به عنوان دلسوز و مدافع حقوق این بخش 
از اقشار جامعه ایرانی تبلیغ می کنند، داد. یونسی در 
ادامه در این که دولت نتوانسته با جریان های حامی 
خود ارتباط مناسب تر برقرار کند، گفت: کاملا حق 
با شماست. لذا ایشان ناچار است مظلومانه به خاطر 
منافع ملی سکوت اختیار کند. وی با بیان این که وضع 
محصوران نسبت به قبل بهتر شده است، اظهار کرد: 
اگر این فرآیند با تدبیر ادامه پیدا کند، شــاید تا  سال 
آینده دیگر چنین مشــکلاتی،  کشور و سیاسیون را 
رنج ندهد و اساســا معتقدم که رفع حصر مشکلی 
برای کشــور ایجاد نمی کند. وی در پاسخ به این که 
گفته می شــود با احمدی نژاد به این دلیل برخورد 
نمی شود که مدارکی از وزارت اطلاعات در زمانی که 
رئیس جمهوری بوده، با خــود دارد و به همین دلیل 
است که تحمل می شود، گفت: خیر، چنین تحلیلی 
را قبول ندارم. من که وزیر اطلاعات بوده ام، می دانم که 
به لحاظ فنی و ساختاری در وزارت اطلاعات، چنین 
امکانی وجود ندارد ولــی در هرصورت، رئیس دولت 
به میزانی که رئیس دولت و کابینه است، دسترسی 
به اســناد به کلی ســری در محدوده خود دارد و در 
دسترسش است. یونسی در مورد حرکت های اخیر 
مبنی بر اعتراض به حجــاب اجباری نیز، گفت: این 
حرکت ها نباید تبدیل به یک بحث سیاسی شود و باید 
به عنوان یک پدیده اجتماعی مورد توجه قرار گرفته و 
دیده شود. باید با آن هوشمندانه برخورد کرد و نباید 

تبدیل به چالش کرد.
لطفا به تندروها پاس گل ندهید 

انتخاب در یادداشــتی نوشــت: مفهوم اظهارات 
روحانی کم عقل، دانســتن منتقدان دولت نیست. 
او صدمه زدن به دســتاورد »تک رقمی« شدن  تورم 
و »مبارزه« با دولت- نه انتقاد- را »بر مبنای کمبود 
عقل« خوانده. با این وجود، این دلایل باعث نمی شود 
لحن و واژگانی را که روحانی از آنها بهره گرفت، تقبیح 
نکنیم. استفاده از واژه »کم  عقل« برای مخالفان دولت 
و مبارزان علیه دولت، فارغ از همه حواشی آن در شأن 
جایگاه ریاست جمهوری نیست.  رئیس جمهوری روز 
گذشته از تعبیری برای مخالفان دولت استفاده کرد 
که مطابق پیش بینی، واکنش گسترده این  طیف را به 
دنبال داشته و بهانه جدیدی برای حمله به دولت به 
دست آنها داد.  طبیعتا از این جماعت نمی توان انتظار 
داشت، در مقابل اظهارات اخیر روحانی و استفاده از 
واژه »کم عقل« ســکوت کنند! به  ویژه آن که این بار 
اظهارات روحانــی برخلاف بســیاری از مثال های 
پیشین آن، جای انتقاد هم دارد.  بعید است روحانی 
هنگام استفاده از چنین واژه هایی پیش بینی حمله 
تندروها به خــود و دولت را نکرده باشــد. در چنین 
شرایطی  اصل اظهارات رئیس جمهوری- به طور مثال 
اظهارات دیروزش درخصوص بانک ها- مغفول واقع 
می شود. با این وجود،  آیا بهتر نیست رئیس جمهوری 
در استفاده از چنین واژگانی تجدیدنظر کرده و پاس 

گل به مخالفان دولت ندهد؟
جلایی پور: دلیل شروع اعتراضات 

دی ماه »شوخی بد« بود 
 ایسنا نوشت: جلایی پور با بیان اینکه »دولت موازی 
در این کشــور قدرت و امکانات دارد« گفت: عده ای 
بعد از این رخ دادها، ماجرای درویش ها که خوابیده 
بود را زنده کردند و قدرت نمایی کردند. اســتادی را 
گرفتند و گفتند خودکشی کرده است. صدا و سیما 

مرتب می گفت جاسوس و عضو شبکه بزرگی بوده 
است اما باید به مردم می گفت که ما بررسی می کنیم 
چگونه خودکشی کرده است.حمیدرضا جلایی پور در 
همایش اصلاحات؛ چالش ها، راهکارها و چشم انداز با 
محوریت »اصلاحــات و نظریه عدالت« که به همت 
انجمن اسلامی دانشجویان دانشکده ادبیات و علوم 
انسانی دانشــگاه تهران، با اشــاره به بخش مردمی 
اعتراضات دی ماه سال ۹6 اظهار کرد: جنبش سال 
۸۸ جنبشی مدنی و شهری بود؛ اما جنبش اعتراضی 
۹6 تا بین 6۰ تا ۸۰ شهر هم رفت و جنبش اعتراضی 
بزرگی بــود. جلایی پور افــزود: عــده ای هم بودند 
که تاکید داشــتند آتش بزنند و عکس هم بگیرند. 
رســانه هایی مثل من و تو و بی بی سی هم نشانشان 
می داد. بعدا معلوم شد برخی از این ها سابقه دار هم 

هستند.
این عضو حزب اتحاد ملــت ادامه داد: درباره اینکه 
ماهیت این اعتراضات چه بود می توان گفت اعتراض 
مردمی همراه با خشونت و با همراهی فضای آنلاین 
بود. می شود گفت اعتراض دیده نشدگان بود.وی در 
تبیین اعتراض دی مــاه ۹6 گفت:تعاریف واژه های 
تحلیلی موجود با الگــوی اعتراضات اخیر منطبق 
نیست. انقلاب ملی یا کلاســیک  چند ویژگی دارد 
که این اعتراضات آن ویژگی ها را نداشت. در انقلاب 
کلاسیک همه یک حرف می زنند، سازمان دهی دارد. 
رهبری دارد. اما اعتراضات دی ماه حرکت منسجمی 
نبود.جلایی پور با اشاره به ایده خود مبنی بر اعتراض 
آمیز بودن بستر جامعه ایرانی، گفت: من در مقاله ای 
نوشته ام جامعه ایران همیشه اعتراضی است. اما من 
می گویم دلیل شروع اعتراضات دی ماه »شوخی بد« 
بود. در جلوی حرم امام رضا)ع( عده ای خواستند علیه 
روحانی شــعار بدهند؛ اما به یک ربع نرسید شعارها 
تغییر کرد. عامل بعدی رواج اعتراضات شــکل ورود 

شبکه های اجتماعی به این موضوع بود.

ما گاهی اوقات مایل هستیم 
به اشخاص بگوییم از کجا 
آورده ای، اما قانونی در این 
ارتباط وجود ندارد. قانون از 
کجا آورده ای اکنون کامل 

نیست و نیاز به اصلاح و به روز 
شدن دارد.در اصل ۱۴۲ قانون 
اساسی آمده که دارایی رهبر، 

رئیس جمهوری، معاونان 
رئیس جمهوری، وزیران و 

همسر و فرزندان آنان قبل و 
بعد از خدمت، توسط رئیس 

قوه قضائیه رسیدگی می شود 
که برخلاف حق، افزایش 

نیافته باشد
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